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Folketingets Retsudvalg har den 17. september 2014 stillet følgende spørgs-

mål nr. 1537 (Alm. del) til ministeren for sundhed og forebyggelse, som her-

med besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karina Lorentzen Dehn-

hardt (SF). 

 

Spørgsmål nr. 1537:  

”Ministeren bedes redegøre for, hvad ministeren gør for at sikre, at der er ledig 

kapacitet i sundhedssystemet (psykiatrien), så det sikres, at psykisk syge ind-

satte i overensstemmelse med gældende lovgivning overføres fra fængsler og 

arresthuse til behandling i sundhedssystemet (psykiatrien).” 

 

Svar: 

Ministeriet skal indledningsvist henvise til den seneste satspuljeaftale for peri-

oden 2015-2018 til psykiatrien, som sikrer 2,2 mia. kr. til en ambitiøs kapaci-

tetsudbygning og modernisering af den regionale psykiatri, som kan løfte be-

handlingskvaliteten og sikre en ligeværdig indsats for psykiatriske patienter. 

Aftalen sikrer bedre fysiske rammer samt efteruddannelse og kompetenceud-

vikling hos personalet, som er vigtige forudsætninger for konflikthåndtering og 

øget sikkerhed i psykiatrien.   

 

Desuden kan ministeriet oplyse, at der som følge af aftalen om satspuljen for 

perioden 2015-2018 nu igangsættes et arbejde, der skal søge at kortlægge år-

sagerne til stigningen i antallet af retspsykiatriske patienter og udviklingen i 

indsatserne. I arbejdes inddrages Justitsministeriet, Ministeriet for Børn, Lige-

stilling, Integration og Sociale Forhold, Danske Regioner og KL. Øvrige rele-

vante parter, herunder patient- og pårørendeforeninger vil blive inddraget i 

processen. Resultaterne af den kommende undersøgelse kan bl.a. danne 

grundlag for drøftelser om evt. initiativer i satspuljekredsen i forbindelse med 

forhandlingerne for 2016. 

 

Ovennævnte initiativer har afsæt i anbefalingerne i regeringens langsigtede 

plan for psykiatrien fra maj 2014, hvormed der er igangsat en række tiltag i 

samarbejde med blandt andre ministerier, regioner, kommuner, patientforenin-

ger m.fl.  

 

Endelig kan ministeriet oplyse, at der med Finanslovsaftalen for 2014 er afsat 

100 mio. kr. til opgradering af de fysiske rammer på lukkede afdelinger med 

henblik på at reducere brugen af tvang og fremme et mere sikkert og trygt ar-

bejdsmiljø. 

 

For så vidt angår spørgsmålets ordlyd om, hvad jeg som minister gør for at 

sikre, at der er ledig kapacitet i psykiatrien skal jeg henvise til bekendtgørelse 
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nr. 1661 af den 27. december 2013 om ret til sygehusbehandling m.v. Be-

kendtgørelsen indeholder i § 18 bestemmelse om, at regionsrådene har pligt til 

på deres psykiatriske sygehuse eller sygehusafdelinger at modtage: 

 

1) Personer, der skal undergives mentalundersøgelse. 

2) Personer, der i henhold til dom eller kendelse skal anbringes eller behand-

les på psykiatrisk sygehus eller på anden måde undergives psykiatrisk be-

handling. 

3) Personer, der efter Justitsministeriets eller overøvrighedens bestemmelse 

skal anbringes på psykiatrisk sygehus. 

4) Personer, der som vilkår for prøveløsladelse, benådning m.v. eller tiltalefra-

fald skal undergives psykiatrisk behandling. 

5) Varetægtsarrestanter, der i medfør af retsplejelovens §§ 765 eller 777 skal 

undergives psykiatrisk behandling. 

 

Ministeriet for Sundhed og Forebyggelse har i september måned i år anmodet 

regionerne om oplysning om ventetider, herunder ventetider for afsonere, der 

under ophold i fængsel får brug for behandling. 

 

De indkomne svar fra regionerne viser, at der er en vis ventetid på behandling. 

Blandt andet oplyser Region Hovedstaden, at den gennemsnitlige ventetid på 

indlæggelse af psykisk syge afsonere er 9 dage, og der er aktuelt 4 på venteli-

ste.  

 

Ministeriet er i dialog med Danske Regioner med henblik på yderligere oplys-

ninger om udviklingen, herunder en mulig nærmere analyse af gennemsnitstal-

lene.  

 

   

 

 

Med venlig hilsen 
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